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L'AFAN Y D'APROPA R 
EL SABER AL CIUTAD, 

Enmig de la plaga de la Catedral s'erigeix l'antic Hospital 

de Santa María i actual edific i de l'lnstitut d'Estudis 

llerdencs de la Diputado , un deis centres de promoció 

cultural mes important s de la ciutat. Al capdavant d'aquest 

espai de saber trobem , des del desembre de l'any passat, 

a Joan Busqueta, un medievalist a barceloní establert 

a Lleida des de fa 17 anys, que ha fet de les terres de 

Ponent la seva casa. L'empremt a d'aquest historiador 

interessat en mantenir i amplia r el saber del territori, pot 

apreciar-se en les propostes del curs que endega ara l'IEI. 
I 
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D octorat en Historia Medieval i després 
d'exercir de professor associat durant 

cinc anys a Barcelona, Joan Busqueta guanya 
una plaga a la Unlversitat de Lleida (UdL) en el 
Departament d'História peí curs 1990-91. Poc 
després s'introdueix dins l'Ateneu Popular de 
Ponent. Amb el canvi de govern a la UdL, peí 
qual surt escollit rector Joan Viñas, Busqueta 
es converteix en el director de la Fundació de 
la UdL. Actualment, compagina la docencia 
amb el carree de director de l'lnstitut d'Estudis 
llerdencs (IEI) i és un invitat habitual en la ma-
joria d'esdeveniments culturáis relacionáis amb 
les terres de Lleida. 

- El próxi m dimecre s tindr á lloc la llic ó 
inaugura l del curs de l'IEI. 

- Sí. La inauguració del curs sempre és la 
conferencia que dona un personatge. Aquest 
any vindrá el Dr. Valentí Fuster, director de l'lns-
titut de Cardiología de l'Hospital Mount Sinaí 
de Nova York. 

- Per qué l'heu tria t a ell per inicia r el 
curs ? 

- La cardiología, les malalties del cor i la se-
va prevenció és un tema que preocupa molt. A 
mes, també tenim persones dins deis departa-
mentos que están preocupáis per la ¡nvestigació 
médica, juntament amb la Universitat. Hem 
pensat que seria una bona obertura de curs. 

- Quina és la finalita t de l'IEI? 
- Els objectius que ens vam marcar quan 

vam entrar aquí continúen sent els mateixos. 

carnet 
NOM: Joan J. Busqueta Riu 

DATA DE NAIXEMENT: 17 de marc de 

1961 

DOS PENSADORS: Erich Fromm i 
Isaiah Berlín 

DOS LLIBRES: El árbol de la ciencia' 
de Pío Baroja i 'Catalunya mil 
anys enrerá de Fierre Bonnassie 

UN VIATGE: Em van impressionar 
les pirámides de Teotiuhacan, a 
Méxic (pero primer hauríem de 
conéixer el nostre territori) 

N'hi ha un que és la vinculació estreta amb 
tots els centres d'estudis. I no només de les 
terres de Lleida, sino del conjunt de Catalunya. 
Creiem que és un element important. En els 
centres d'estudis trobem tot típus de gent: 
professors d'universitat, professors d'institut 
i gent que s'estima al país, que des deis seus 
ámbits de treball fan feina peí patrimoni. Gent 
no necessáriament formada a la universitat. 
S'hi aplega tot un conjunt molt divers de per-

sones que coneix molt bé el territori. Per aixó 
és necessari que tinguem una vinculació estre-
ta amb els centres locáis d'ensenyament. I, per 
tant, ajudar-los al máxim, promocionar i pro-
jectar treballs conjunts. I aportar-los eines me-
todológiques per millorar els treballs que fan. 
Tenim ínteres en analitzar l'evolució del territori 
des de diferents punts de vista (historie, econó-
mic, sociológic, lingüístic, natural, mediambien-
tal...) de l'evolució del territori de Lleida, i fer-
ho conjuntament amb els centres d'estudí de 
Lleida. Aixó d'una banda. Una altra, és una re-
lació molt mes estreta amb la Universitat. Hem 
d'aprofitar aquest capital universitari que tenim 
a la ciutat, els grups de recerca importants que 
ni han. I col-laborar amb aquests projectes. Un 
altre objectiu important és obrir l'lnstitut a la 
ciutadania el máxim possíble. 

- Molts entenen l'ar t com un mitj á per 
curar els probleme s de la persona . Curio-
sament , l'IEI está ubica t en l'anti c Hospita l 
de Santa María. És a dir , un espai de cultur a 
que es desenvolup a en un centr e de salut . 

- Des de fa temps estem madurant la ¡dea 
de crear un centre d'interpretació o d'estudis 
o de recerca sobre el món deis hospitals des 
de l'edat mitjana fins al segle XX. Com deíes, 
aquest centre va ser hospital entre fináis del s. 
XV i s. XVI fins a principis del s. XX. En aquest 
sentit, volem endegar projectes que tinguin a 
veure amb els hospitals, de l'assisténcia a la 
gent, de les vies de pelegrinatge. I des d'un 
punt de vista historie, artístic, literari, medie, 
etcétera. És una qüestió prou amplia com per 
poder ser enfocada des de tots aquests punts 
de vista. Un deis objectius per agrupar aqües-
tes diferents disciplines pot ser el món de 
l'hospital al llarg de la historia. En aquest sen-
tit, considerem que es tractaria d'una aportado 
important. 

- Qué li interessari a desenvolupa r dins 
l'IEI i que encara no ha pogu t dur a terme? 

- Hem de recuperar l'lnstitut com a seu de 
congressos. Volem treballar els grans temes de 
debat, que l'lnstitut es converteixi en un centre 
de debat de les ¡dees. Durant un temps ja hi va 
haver gent del món de la filosofía... Cal tornar 
a recuperar la filosofía, el pensament polítíc i 
social... 

- En qué es concretarie n aquest s debats ? 
- En seminarís oberts al públic... Per exem-

ple, durant els mesos de novembre i desembre 
tenim un cicle de conferencies que organitzem 
conjuntament amb la Sociedad Española de 
Estudios Clásicos, que porta per títol La ¡ligó 
existencia! de Grecia i Roma per ais homes i 
dones d'avui. En aquest cicle parlaran de la 
importancia avui del pensament de Sócrates 
i altres pensadors, i com es pot vincular, com 
s'ha utilitzat aquest pensament en la literatura, 
o en l'ámbit del cinema, per exemple. Un mitjá 
per anar reflexionant. A mes, peí próxim any te-
nim preparat un curs sobre pensadors hebreus 
contemporanis. Sí que son d'altres cultures 
o altres realitats pero cal teñir en compte que 
pertanyen al pensament hebreu autors com 
Erich Fromm o Emmanuel Lévinas. Necessitem 
el debat de les ¡dees filosófiques, polítiques, 
socials, etcétera. 

- Quines proposte s destacarle s de l'IEI 
pels próxim s mesos ? 

- Totes les destacaría. Pero, per exemple, la 
Seccíó de Paleontología de l'IEI fará un cicle 
sobre Atapuerca; amb la Fundació UdL farem 
un cicle sobre les riuades, amb commemoració 
del centenari; també hi ha un curs sobre el bé 



que organitzem amb PIREL (Institut Superior de 
Ciéncies Religioses), la Universitat i la Fundado 
Joan Maragall. Al mes d'abril tindrem un semi-
nan sobre Albert Camus -l'any passat el vam 
fer sobre Erich Fromm. Jo sóc historiador, pero 
tots els temes de cultura m'agraden, teñen el 
seu lligam. Després hi ha les exposicions. A la 
sala gótica hi haurá una instal-lació de Carlos 
Santos a partir de desembre. L'IEI és un bon 
aparador de les coses que s'estan fent a les 
torres de Lleida i un bon ámbit de difusió. 

- Cal fer referenci a a la relaci ó que l'IEI 
está establin t amb l'IMA C i amb la Regidoría 
de Cultura . 

- Des del punt de vista institucional, estom 
treballant bastant conjuntament. 

- Quin és l'objecti u d'aquesta bona ente-
sa? 

- La idea és que amb aquesta relació que 
tenim, cada vegada millor. es poden organitzar 
millor les coses, fer un calendan millor. apron-
tar els recursos... És aquesta línia la que volem 
seguir. 

- Carme Vidal, anterior directora de l'IEI, 
va dir que aquest carree necessita de 'ma-
tins, nits i caps de setmana'. Quines dificul-
táis o cárregues consideres que té? 

- Primer, és una fein a que m'apassiona i 
m'il-lusiona morí . Sobreto t peí coneixement 
que et dona tant del territori com d'alló que fa 
la gent. No et pots imaginar la quantitat de co-
ses ¡nteressants des d'un punt de vista cultu-
ral que les institucions i la gent personalment 
fa, promou i projecta en els seus ámbits. És un 
tema que m'está enriquint moltíssim. Després, 
ciar, és una feina que reclama les seves hores: 
promoure activitats, gestionar una casa com 
aquesta i la representativitat que implica, anant 
a molts llocs. Pero cree que pesa molt mes el 
que t'aporta. com et deia abans, el coneixe-
ment del territori. 

- Quin es el principal problem a o obstacl e 
de l'IEI a Lleida per connectar amb la pobla-
do? 

- Cree que la gent poc a poc ha de veure que 
l'IEI no és una institució tancada, que s'obre al 
conjunt de la ciutadania. I s'obre amb aquesta 
idea d'espai de cultura que tenim aquí, perqué 
tothom puguem gaudir de tots els camps de 
saber i de formació. I. després, la gent ha de 
veure que es pot utilitzar aquesta institució per 
manifestar-se, per donar les seves propostes, 
per fer les seves activitats. Aquesta línia l'hem 
de reforgar mes, obrir-la al conjunt de la soci-
etat. Aixó passa també amb altres institucions. 
Som institucions publiques que la nostra funció 
és difondre cultura, sense perdre rigor, ni quali-
tat, i posar-la a l'abast de la gent. 

- Quine s son les proposte s culturái s que 
mes atraue n a la gen t de Lleida ? 

- Té molt éxit tot alió relacionat amb els bo-
lets. Ara també tindrem una exposició. En fem 
dues durant l'any. L'IEI disposa d'un grup de 
micologia, un món molt interessant, que ha tret 
una serie de publicacions sobre els bolets de 
les ierres de Lleida i que ara están preparant 
un quart volum, que també interessa a molts. 
Després hi ha un fons molt interessant de Pa-
leontología que quan s'exposa també rep molt 
bona acollida. Les propostes musicals, també. 
Durant l'any portem l'orquestra Julia Carbo-
nell per tot el territori. I a l'hivern, fa un cicle de 
música de cambra que té molt éxit. Realment, 
tot el que fa la Julia Carbonell té éxit. A mes, 
durant el mes d'agost hem recuperat el pati de 
l'lnstitut com a espai per música clássica, ha-

vaneres, garrotín... Les coses que teñen un toe 
mes popular teñen molt éxit. Quan tractos co-
ses que teñen interés i ho expliques bé, funci-
ona. Potser no sabem, de vegades, vendré bé 
les coses o que la gent ho conegui. 

- Com a medievalist a que ets , consideres 
que aquest a mod a de la novel-l a históric a 
perjudic a la teva disciplina ? 

- Hi ha molta literatura histórica ara. El pro-
blema és que no tots els llibres cuiden les re-
feréncies. No totes teñen el nivell que caldria. 
No ho veig malament, si está ben documentat i 
ho combines bé amb la imaginado. És útil per 
crear una mica d'ambient. Almenys perqué la 
gent s'hi acosti. Quan jo era petit, les histories 
de lAsterix van ser fonamentals. Van donant in-
formado i et posa en contacte amb una época. 

"(L'ATENEU ) 
VA DONARME 
L'OPORTUNITAT DE 
CONÉIXER LA GENT 
DE LLEIDA (...), 
ÉS UN ELEMENT 
D'INTEGRACIÓ" 
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"L A FUNCIO (DE 
l'IEI ) ÉS DIFONDRE 

LTURA, SENSE 
RDRE RIGOR NI 
IALITAT, I POSAR-
A L'ABAS T DE 
CIUTADANIA " 

Després ja vas investigant-ho i treballant-ho, 
fent una mica de reconstrucció. 

- Per qué hi ha aquest interés en acudi r a 
l'edat mitjana? 

- És una época creativa, en la que es formen 
moltes coses a nivell de patrimoni europeu. En 
aquell temps no només van formar-se els Es-
tats, sino també les nacions. En époques d'una 
certa crisi de valors o d'idees, sempre hi ha un 
retorn al passat. A mes, cal teñir en compte 
que l'edat mitjana s'allarga durant molts segles 
i és molt heterogénia. molt rica. No és obscura 
ni brutal com sempre es diu. Té una varietat de 
propostes i grans aportacions des del punt de 
vista del pensament, de l'art, de l'evolució eco-
nómica... 

- Qué et va porta r a forma r par t de l'Ate -
neu? 

- Quan vaig arribar aquí a Lleida, Manel Lla-
donosa, Conxita Mir i Jaume Barrull, que eren 
companys meus del Departament d'História 
em van parlar de l'Ateneu i hi vaig anar. Quan 
jo estava a Barcelona, havíem fundat amb un 
equip de gent el Centre d'Estudis Ignasi Igle-
sias; Iglesias va ser un poeta que la década 
deis vint i deis trenta va ser important. El centre 
buscava el mateix que l'Ateneu: portar la cul-
tura a tothom, promocionar el patrimoni del 
nostre territori -en aquell cas era del barri de 
Sant Andreu de Palomar, d'on ell és origina-
ri-, conéixer la seva historia... elements que els 
vaig trabar també a l'Ateneu. Va ser molt fácil 
integrar-m'hi. 

- Qué van suposa r per a tu els anys a 
l'Ateneu ? 

- Allí vaig entrar-hi com a membre de l'área 
d'Humanitats. Vam treballar amb molta torga el 
programa Coneix la teva ciutat. Era un projecte 
que ja existia, pero el vam renovar amb teatre 
al carrer, música... No només consistía en es-
coltar una explicació; oferíem música de l'épo-
ca, una representació teatral amb els grups que 
llavors comencaven com La Baldufa, jugant 
amb la imaginació i alhora amb el máxim rigor 
possible. L'Ateneu em va donar l'oportunitat de 
conéixer la gent de Lleida. És la institució que 
va permetre'm no quedar-me a la Universitat, 
sino conéixer la ciutat, les persones, les institu-
cions. És un element d'integració dins la ciutat. 
Va ser molt important. Jo dec molt a l'Ateneu. 
Per a mi és el lloc d'acollida. Jo reforcaria molt 
la idea de l'Ateneu personalment. Per aixó dic 
que l'IEI ha d'obrir-se a la societat, fer de pont, 
no tancar portes, pero sense perdre el rigor. Hi 
ha moments que no pots donar sortides a tot 
el que la gent demana, pero hem d'intentar-ho. 
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